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در گفت و گو با »ایران« مطرح شد

 حداقل حقوق قانون کار به امدادگران 
پرداخت شود

تــا بحــث زلزلــه، ســیل و حــوادث طبیعی پیــش می آیــد همــه نگاه ها به 
خدمت رســانی هلال احمر اســت در حالی که شــاید کمتر کســی از شرایط 
امدادگــران آگاه باشــد. شــاید بــه چشــم شــما هــم آمده باشــد کــه عموم 
امدادگران جوان هســتند که این به خودی خود جنبه منفی ندارد و پویایی 
جوان ها کمک رسان این نهاد در شرایط بحرانی است. اما کمتر امدادگر با 
ســابقه بالا را می توان در این نهاد دید. در همین خصوص نماینده مردم 
جوانرود در مجلس شورای اسلامی بر ضرورت جذب امدادگران با سابقه 
بــالا در هلال احمر تأکید کــرد. آرش زره تن لهونی، نماینده مردم جوانرود 
در مجلس شــورای اســلامی دربــاره میزان نیاز هلال احمــر به تجهیزات و 
امکانات برای امدادرسانی در حوادث و سوانح به »ایران« گفت: جمعیت 
هلال احمر باید آمادگی لازم برای مقابله با حوادث و اتفاقات غیرمترقبه 
را داشته باشد، در این راستا الزامی است که ناوگان حمل ونقل و تجهیزات 
آن به روز باشد و علاوه بر این از نظر نیروی انسانی باید دارای حداقل هایی 
باشد. سال گذشته مجلس به هلال احمر از نظر درمانی و خرید آمبولانس 

کمک کرد و تلاش کرد در حد امکان به جمعیت هلال احمر کمک کند.
نماینــده مردم جوانرود ادامه داد: مســأله دیگری کــه از اهمیت بالایی 
برخــوردار اســت، تعییــن تکلیــف امدادگران هلال احمر اســت. ایــن افراد 
بعضــاً 10 تــا 20 ســال در جمعیــت هــلال احمر بــدون هیچ چشم داشــتی 
همــکاری کرده انــد و عمــر و جوانــی خود را در این مســیر گذاشــته اند و هم 
اکنــون از نظر ســنی در شــرایطی قــرار دارند کــه امکان جذب آنهــا در دیگر 
مراکــز و ارگان هــا وجود نــدارد. باید برنامه ریزی بشــود کــه جمعیت هلال 
احمر از این افراد با توجه به ســابقه کار اســتفاده کند و قراردادهایی با آنها 
ببنــدد که حداقــل حقوق قانــون کار را دریافت کنند. این افــراد در اتفاقات 
مختلف حضور پیدا کرده اند، ضروری اســت، این مســأله هم در دستور کار 
قرار بگیرد. وی معتقد است، باید امدادگران جذب و بیمه شوند و در کنار 

آن ناوگان حمل ونقل و تجهیزات هم به روز شود.

وزیر بهداشت خبر داد

 آغاز مجدد عملیات اجرایی بیمارستان 
۳۰۴ تختخوابی مرند

 وزیــر بهداشــت، درمــان و آمــوزش پزشــکی در خصــوص تأمیــن اعتبار 
بیمارســتان ۳0۴ تختخوابی مرند گفت: این طرح به صورت ملی اســت 
و بــا اختصــاص ردیف بودجــه آن به زودی شــاهد آغاز مجــدد عملیات 

اجرایی این طرح خواهیم بود.
دکتــر بهــرام عین اللهــی همچنیــن از بیمارســتان یکصــد تختخوابی 
آیــت الله حجــت کوه کمــری بازدید کــرد و در این بازدیــد وضعیت حال 
حاضــر این بیمارســتان را نامناســب دانســت. وی گفت: این شهرســتان 
ویــژه بــا جمعیتی افــزون بــر 2۶0 هزار نفر فقــط یک بیمارســتان یکصد 
تختخوابــی دارد کــه ایــن بیمارســتان هم به ســامانه های نوین پزشــکی 
مجهز نیســت و بیماران از این بابت دچار مشــکل هســتند. وی افزود: در 
بازدید میدانی از بخش های مختلف بیمارســتان یکصد تختخوابی آیت 
الله حجت کوه کمری مرند، مشاهده شد که به دلیل کمبود فضا بیماران 
دچار مشــکل هســتند و برخــی از آنها کــه باید در محل جــدا و تک اتاقی 
تحت مراقبت باشــند، متأســفانه در بخش های بســتری همــراه بیماران 

دیگر در حال مداوا هستند که این در شأن شهرستان مرند نیست.
وزیر بهداشــت، درمــان و آموزش پزشــکی به همراه رئیس دانشــگاه 
علــوم پزشــکی تبریــز از مصدومــان اعزامــی زلزلــه خوی در بیمارســتان 
آیــت الله کــوه کمری مرنــد عیــادت کــرد. کلنگ آغــاز عملیــات اجرایی 
بیمارستان ۳0۴ تختخوابی مرند در مرداد ماه سال 1۳۹۸ در سفر سعید 
نمکی، وزیر وقت بهداشت و درمان به این شهرستان زمین زده شد ولی 
تاکنون کمتر از پنج درصد پیشرفت فیزیکی دارد.شهرستان مرند با 2۵0 

هزار نفر جمعیت در ۷0 کیلومتری شمال غرب تبریز واقع شده است.

افزایش۶۰ درصدی سطوح درآمدی بیمه شدگان 
صندوق بیمه روستاییان در سال آتی

مدیرعامــل صندوق بیمه اجتماعی کشــاورزان، روســتاییان و عشــایر به 
افزایش ۶0 درصدی ســطوح درآمدی بیمه شــدگان این صندوق در سال 
1۴01 اشــاره کرد و گفت: برای ســال آینــده نیز رایزنی هایی انجام شــده و 
ان شــاءالله افزایش بیش از ۶0 درصدی ســطوح درآمدی در ســال آینده 
نیز اتفاق خواهد افتاد. پیشنهادات مربوطه در این زمینه به هیأت امنای 
صندوق ارائه شده و پس از تصویب اجرا می شود. تلاش می کنیم سطح 

هشت درآمدی با کف حقوق کارگری برابری کند.
 بیت الله برقراری در نشستی خبری گفت: برای سال آینده نیز رایزنی 
کردیم و ان شاءالله افزایش بیش از ۶0 درصدی سطوح درآمدی در سال 
آینده نیز اتفاق خواهد افتاد. پیشنهادات مربوطه در این زمینه به هیأت 
امنای صندوق ارائه شده و پس از تصویب اجرا می شود. تلاش می کنیم 
سطح هشت درآمدی با کف حقوق کارگری برابری کند. برقراری به رشد 
شاخص های بیمه ای در دولت سیزدهم اشاره کرد و گفت: از آغاز به کار 
دولــت ۴2۴ هــزار و 1۸۸ نفر بیمه شــده جدید به صندوق افزوده شــده و 
نســبت به مدت مشــابه 1۴.۹ درصد رشــد داشته اســت. وی با بیان اینکه 
طبــق برآوردهــا جامعه هدف ما ۹ تــا 10 میلیون نفر هســتند، اظهارکرد: 
تاکنون 2.۵ میلیون نفر عضو صندوق شده اند و باید برای افزایش جذب 
بیمه شدگان اقدامات تبلیغاتی و آگاهی دهی انجام دهیم و همچنین به 
ســمت کفایت مستمری برویم، در همین راســتا بود که سطوح درآمدی 
تــا ۶0 درصــد افزایــش یافت. بــه این ترتیب ســهم پرداختــی دولت هم 

افزایش یافته و مستمری بازنشستگی هم افزایش می یابد.
مدیرعامــل صندوق بیمه اجتماعی کشــاورزان، روســتاییان و عشــایر 
دربــاره بودجه ســال آتی صنــدوق گفت: بودجه ســال آتی ما نســبت به 
ســال جاری، 1۶۵ درصد افزایش یافته و نشــان دهنــده اهتمام دولت به 
این صندوق اســت و رشــد ســه برابری را نشــان می دهد و ۴ هزار میلیارد 
تومان اســت. مدیرعامل صندوق بیمه اجتماعی کشــاورزان، روستاییان 
و عشــایر آخرین آمار مستمری بگیران این صندوق را اعلام کرد و گفت: 
در حال حاضر 1۶۹ هزار و 2۹ مستمری بگیر داریم که ۴۸ هزار و ۷0۹ نفر 
بازنشسته پیش از موعد، ۹۷۸۳ نفر بازنشسته ناشی ازکار افتادگی داریم. 
۸۴ هزار و ۹۹۶ نفر بازماندگان متوفی هســتند که از مســتمری ها استفاده 

می کنند و 2۵ هزار و ۵01 نفر مستمری بگیر سالمند هستند.
وی اضافــه کــرد: به ســمت ســهامداری دارایی ها و شــرکت ها حرکت 

می کنیم و این ریل گذاری را انجام داده ایم.

عبور آرام پیک هشتم کرونا از کشور
گزارش »ایران« از آخرین شرایط کرونا در ایران و جهان و لزوم آماده بودن در مقابل احتمال افزایشی شدن بیماری

و  کارشناســان  اجتماعــی/  گــروه 
متخصصــان پیــش از ایــن و زمانــی کــه 
شــیوع کرونــا در دنیــا دوبــاره بــر مــدار 
صعودی رفت، هشدار دادند که احتمال 
قرار گرفتن ایران در اوج یک پیک جدید 
در نیمــه بهمــن مــاه خواهد بــود. با این 
همه هفته ها و ماه های گذشته همچنان 
ایــران بر مدار نقشــه آبــی کرونایی پیش 
مرگ هــای  صفــر  روزهــای  مــی رود، 
کرونایی ثبت می شود و در آمار مبتلایان 
جهش قابل ملاحظه ای دیده نمی شود. 
اســتفاده از ماســک در اماکن عمومی به 
شــدت کاهش پیدا کــرده اســت و تقریباً 
نشانه جدی از حساسیت جامعه نسبت 
به کرونا وجود ندارد. این در حالی اســت 
 )WHO( که ســازمان جهانی بهداشــت
به تازگی بــار دیگر اعلام کرد که کووید1۹ 
همچنان یــک وضعیت اضطراری برای 
ســلامت و بهداشــت عمومی در ســطح 
در  ســازمان  ایــن  اســت.  بین المللــی 
راســتای توصیه کمیته ای از کارشناســان 
بین المللــی کــه اخیــراً تشــکیل جلســه 
دادند، بالاترین سطح هشدار خود برای 
این بیماری را که در پایان ماه ژانویه سال 
2020 صادر شده بود تمدید کرده است. 
در ایــن نشســت، کارشناســان نســبت به 
تداوم شمار بالای فوتی ها بر اثر ویروس 
کرونا و کافی نبودن نرخ واکسیناسیون در 
برخی کشورها ابراز نگرانی کرده اند. این 
کمیته همچنین گفته است که سویه های 
اُمیکرون به راحتی منتشــر می شــوند اما 
در مقایســه با سویه هایی که پیشتر شیوع 
داشــتند، ابتلا بــه اُمیکــرون دیگــر لزوماً 
بــه معنــای حاد شــدن بیماری نیســت. 
ایــن کمیته در عیــن حال اظهــار کرد که 
ایــن ویــروس همچنــان قابلیــت خــود 
بــرای تبدیل شــدن به ســویه های جدید 
بــا خصوصیاتی غیــر قابــل پیش بینی را 

حفظ کرده است.
حــالا امــا تقریباً بــه نیمه بهمــن ماه 
رســیده ایم و شــاید باید گفت که از پیک 
هشــتم بــا فاصلــه نســبت بــه پیک های 
دیگــر از نظــر خطرپذیری جامعــه عبور 
کرده ایم که تزریق دوزهای واکسن کرونا، 
وجود آنتــی بادی طبیعی ناشــی از ابتلا 
بــه کوویــد در میــان افــراد و پایش هایــی 
که صــورت گرفته می توانــد از علت های 
ایــن عبــور راحــت از ایــن پیک باشــد. با 
اینهمــه بــه گفتــه کارشناســان همچنان 
ایــن بیمــاری قابــل پیش بینی نیســت و 
حتی دکتر حمیدرضا سوری رئیس گروه 
پیشــگیری قرارگاه ســتاد ملــی مقابله با 

کرونــا »اگر وضعیت موجــود ادامه یابد، 
احتمــالاً در بهار خیــزی از کرونا خواهیم 
داشــت و بایــد توجــه داشــته باشــیم که 
برای کشــور بسیار ســخت خواهد بود که 
دوبــاره ماننــد زمســتان 1۳۹۸ در زمینــه 
پاندمــی کرونا دچار غافلگیری شــویم.« 
او به ایســنا گفته اســت: »اگر بخواهیم از 
وضعیت، تفســیر درست داشته باشیم، 
بایــد توجــه کنیــم کــه عمدتــاً گســترش 
ســریع  گســترش  بــه  باتوجــه  اپیدمــی 
شــرق  در  اُمیکــرون  ســاب واریانت های 
آسیا، روند اجتناب ناپذیری داشته و دارد 
و در کوتاه مــدت بعید بــه نظر می آید که 
تــا پایــان زمســتان افزایش چشــمگیر یا 
اوج جدید را در جهان داشــته باشیم، اما 
پیش بینی می شــود که در اوایل بهار و در 
اردیبهشــت و خــرداد یک مــوج جهانی 

کوچک دیده شود.«
او معتقد است که باید روی گروه های 
لــزوم  بــر  پرخطــر متمرکــز شــویم. وی 
به روزرسانی پروتکل های بهداشتی تأکید 
می کنــد و ماننــد بســیاری از کارشناســان 
معتقــد اســت خــوش خیالــی اســت اگر 
فکــر کنیم کرونا بــه طور کامــل در کنترل 
رونــد  هــم  »ژاپــن   و می گویــد:  درآمــده 
ابتلاهایش کاهشــی بود و ناگهانی فوران 
کــرد. بنابراین عقــل و علم حکم می کند 
که نظام سلامت کشور کاملًا هوشیار باشد 
و کاملًا برای هرگونه تغییر آمادگی داشته 
باشد و این تغییر نیازمند این است که ما 
حداقل به صورت روزمره حرکات اپیدمی 
را بررسی کرده و تحت مراقبت بگیریم و 

از شرایط دیده بانی کنیم.«
اســت  معتقــد  ســوری  همچنیــن 
کــه »اثربخشــی واکســن ها بــر واریانــت 
بــا  آن،  ســاب واریانت های  و  اُمیکــرون 
وجود اینکه هنوز مؤثر هستند، اما کاهش 
یافته اســت. بر این اســاس وظیفه نظام 
سلامت هر کشوری یا دنیا این است که با 
واکسن های جدید که اثربخشی بیشتری 
روی واریانت های جدید دارند، به مقابله 
بــا اپیدمــی رود. بنابرایــن نیــاز داریم که 
واکســن های نســل جدید را تولیــد کنیم 
که اثربخشی بیشتری نسبت به اُمیکرون 

داشته باشد.«
ë امریکا کرونا را انکار می کند؟

از ســوی دیگر در دنیا با وجود گردش 
بالای کووید گزارش ها حاکی از این است 
کــه برخــی کشــورها آن را انــکار می کنند 
و برخــی دیگــر همچنــان پروتکل هــای 
دنبــال  را  جهانــی  بهداشــت  ســازمان 
می کننــد. بــر اســاس آمــار رســمی ارائه 

شده در جدول جهانی »ورلداُمتر«، طی 
شــبانه روز منتهی به روز گذشته کرونا در 
جهــان جان ۹0۷ نفر را گرفته اســت و ۹1 
هــزار و ۵۸2 ابتــلای جدیــد جهانی ثبت 
شده است. در این میان امریکا همچنین 
بــا بیــش از 10۴ میلیــون مبتــلا و عبــور از 
1.1 میلیــون قربانــی همچنــان در صــدر 
فهرســت کشورهای درگیر با این بیماری 
قــرار دارد. در هفتــه اول ژانویــه 202۳، 
حدود ســه میلیــون مورد جدیــد ابتلا به 
کرونــا و 11 هــزار مــرگ ناشــی از کرونا در 
جهــان داشــتیم. از ابتدای کرونــا تا نیمه 
اول ژانویه 202۳ نیز حدود شش میلیون 
و ۷00 هزار مرگ در جهان گزارش شــده 
اینهمــه مقامــات بهداشــتی  بــا  اســت. 
امریــکا اعلام کردنــد که در تاریــخ 11 مه 
سال جاری میلادی به شرایط اضطراری 
همه گیــری کوویــد1۹ در این کشــور پایان 
می دهنــد. به گزارش خبرگــزاری رویترز، 
داده هــای دولتــی نشــان می دهــد موارد 
ابتــلا به کووید1۹ در ایــالات متحده رو به 
کاهــش اســت با این حــال در این کشــور 
روزانه بیش از ۵00 نفر بر اثر عوارض این 

بیماری جان خود را از دست می دهند.
کانــادا  عمومــی  بهداشــت  آژانــس 
)PHAC( نیــز روز دوشــنبه تأیید کرد که 
این کشــور تاکنــون چهار میلیــون و ۵۵0 
هــزار و 2۵۶ مــورد ابتلا بــه کووید1۹ و ۵0 
هزار و ۳۸0 مورد مرگ ناشی از عوارض 
ابتــلا بــه این بیمــاری را به ثبت رســانده 
اســت. آژانس بهداشــت عمومــی کانادا 
همچنین اظهار کرد: با اذعان به تصمیم 
 )WHO( بهداشــت  جهانــی  ســازمان 

مبنــی بــر اینکه کوویــد1۹ همچنــان یک 
وضعیــت اضطراری بهداشــت عمومی 
با نگرانی بین المللی است، کانادا نیز به 
نظــارت بر وضعیت شــیوع این بیماری 
هــر  کشــورمان  در  داد.  خواهــد  ادامــه 
هفته ســتاد ملی مقابله با کرونا تشــکیل 
می شود و درباره پروتکل ها و درمان های 

جدید دارویی بحث و بررسی می شود.
ë  ترکیــب واکســن و ابتلا ایمنــی بهتری

ایجاد می کند
متخصــص  عمــادی  حمیــد  دکتــر 
بیماری هــای عفونــی و اســتاد دانشــگاه 
علــوم پزشــکی تهــران در گفت و گــو بــا 
»ایــران« در خصــوص وضعیت کووید و 
پیک هشــتم آن درایران گفــت: ویروس 
بــه  آن  مختلــف  جهش هــای  و  کرونــا 
هیــچ وجــه قابل پیش بینی نیســت و هر 
زمان متخصصان در مــورد این ویروس 
پیش بینــی کردنــد ایــن ویــروس خلاف 
آن حرکت کرده اســت بنابراین باید دید 
شــرایط جامعه و مــردم با ایــن ویروس 

چگونه پیش می رود.
وی ادامــه داد: کشــور هنــوز در پیــک 
هشــتم قــرار دارد امــا بــه نســبت فصل 
زمســتان در ســال گذشته شــدید نبوده و 
خفیف ظاهر شــده اســت. این امر ناشی 
ازهمکاری خوب مردم در واکسیناسیون 
جمعــی و همچنین آگاهــی و اطلاعاتی 
و   1۹ کوویــد  از  شــهروندان  کــه  اســت 
جهش هایــش طــی این ســال ها کســب 
حداقــل  ایــران  مــردم  اکثــر  کرده انــد. 
2بــار بــه ایــن ویــروس مبتــلا شــدند و با 
تزریق واکســن ایمنی ترکیبــی را دریافت 

کردند. همین امر ســبب شــده است این 
بیماری طی ماه های گذشــته نتواند بین 
شهروندان کشنده عمل کند و موارد ابتلا 

هم خفیف گزارش شده است.
ایــن متخصــص عفونــی بــا اشــاره به 
غیرقابــل پیش بینی بــودن ایــن ویروس 
بیــان کــرد: در کشــوری همچــون ژاپن که 
انجــام  خوبــی  واکسیناســیون  مردمــش 
دادند و ابتلای کرونا در میان مردم بسیار 
کم صــورت گرفت بــا جهش های بعدی 
این ویــروس دچــار چالش جدی شــدند 
و مرگ و میر بالایــی را تجربه کردند. این 
وضعیت نشــان داد فقط تزریق واکســن 
نیســت کــه می توانــد پیشــگیری کننــده 
باشــد و ترکیــب واکســن و ابتــلا بــه کرونا 
ســبب می شــود ایمنی بهتری برای افراد 
در جامعــه صــورت گیــرد اینکه در کشــور 
ما پیک هشــتم جدی و خطرســاز نبود به 
همین دلیل اســت امــا هنــوز از این پیک 
عبور نکردیم و مبتــلا در آن وجود دارد. با 
توجه به آمار مرگ و میر و ابتلا در ماه های 

گذشته شاهد یک پیک خفیف هستیم.
دکتر عمــادی در خصوص پیک های 
پیــش رو در فصل بهار نیــز گفت: همان 
طــور کــه گفتــم ایــن بیمــاری هنــوز در 
و  اســت  ناشــناخته  متخصصــان  بیــن 
نمی توانیــم پیش بینــی ای در خصــوص 
بــا  بهــار  فصــل  در  باشــیم.  داشــته  آن 
توجه بــه دورهمی هایی که در آن شــکل 
می گیــرد ممکن اســت شــاهد یک پیک 

شدیدی با آمار بستری بالا باشیم.
وی بــا اشــاره بــه کاهــش اســتفاده از 
ماســک میان شــهروندان افــزود: هر چه 

مردم بیشــتر رعایت کنند مــوارد ابتلا به 
ویروس هــای مختلــف در آنهــا کاهــش 
پیــدا می کند. افــراد با رعایت بهداشــت 
فردی کمتر درگیر بیماری خواهند شــد. 
طــی ســه ســال گذشــته ماســک بــه یک 
رفتار بهداشــتی تبدیل شــده اســت و در 
مکان هایــی که جمعیت زیــادی حضور 
دارند استفاده از ماســک ضروری است. 
نــه فقط بــه خاطــر پیشــگیری از ابتلا به 
بیمــاری کرونا بلکه این رفتار بهداشــتی 
جدیــد می توانــد افــراد را از درگیــری بــا 
دیگــر ویروس های تنفســی هــم در امان 
نگــه دارد. از دیــدگاه متخصصیــن هنوز 
هــم اســتفاده از ماســک در مکان هایــی 
همچــون بیمارســتان ها، اتوبــوس، مترو 
و مکان هایی سربســته بــا جمعیت زیاد، 
ضروری است اما اجباری در این کار فعلًا 

در کشور نداریم.
بــه  اشــاره  بــا  دانشــگاه  اســتاد  ایــن 
تولیــد داروهــای جدیــد بــرای کووید 1۹ 
گفت: در حال حاضر داروی رمدســیویر 
)remdesivir( بــرای افــراد مبتلا تجویز 
دو  مــورد  در  تحقیقاتــی  امــا  می شــود 
داروی مولنوپیراوپر و پکســلووید صورت 
گرفته اســت. درباره این داروها به خاطر 
کمــی  اثربخشــی  و  عــوارض  و  هزینــه 
کــه دارنــد هنــوز برای آنکــه آنهــا را جزو 
دستورالعمل تجویز کشوری قرار دهیم، 
شــک و تردیــد داریم. از آنجایــی که این 
بیمــاری غیــر قابــل پیش بینــی اســت و 
می تواند با جهش هایی که ایجاد می کند 
کشــنده تر از قبــل ظاهر شــود و اگر ثابت 
شــود در افرادی که سطح ایمنی پایینی 
داشته و آسیب پذیر هستند با استفاده از 
ایــن داروها میزان مرگ و میر و بســتری 
کاهــش پیــدا می کنــد تجویــز آنهــا برای 
افــراد پــر خطر توصیــه می شــود اما این 
داروهــا در حــال حاضر در کشــور به طور 
تولیدشــان در  و  تولیــد نشــده  گســترده 
دست اقدام است و هنوز در بازار دارویی 

کشور وجود ندارند.
دکتر عمادی در پایان صحبت هایش 
بــا توصیــه بــه رعایــت بهداشــت فردی 
اماکــن عمومــی عنــوان کــرد: هنــوز  در 
رفتارهــای این ویروس قابــل پیش بینی 
نیســت و نمی تــوان گفــت ایــن بیماری 
چه زمانــی از دور بیماری های خطرناک 
در کشــور و جهــان خارج خواهد شــد اما 
بــا رعایت بهداشــت فــردی اســتفاده از 
ماسک در مکان های عمومی می توانیم 
شاهد کاهش موارد بستری و مرگ و میر 

در کشور باشیم.
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اکرم رضایی / بحث تقویم آموزشــی در 
سال تحصیلی جاری وقتی قوت گرفت 
تعطیلی هــای  جبران ناپذیــر  آثــار  کــه 
پــی در پــی مــدارس بــا آلودگــی هــوا، 
یافــت.  افزایــش  و…  هــوا  بــرودت 
شــرایط به گونه ای شد که حتی والدین 
در  فرزندانشــان  می دادنــد  ترجیــح 
مدرســه باشــند تا اینکه از آموزش های 
نیمه جــان مجــازی اســتفاده کننــد. در 
گزارش های قبلــی روزنامه ایران بحث 
تغییر تقویم آموزشی مطرح و پیگیری 
شــد. آموزش و پــرورش معتقد اســت 
این موضوع یک قانون بوده و تغییر آن 
به عهده مجلس اســت. محمدمهدی 
متوســطه  آمــوزش  معــاون  کاظمــی، 
آمــوزش و پــرورش در گفت و گویــی که 
با »ایران« داشــت دربــاره تغییر تقویم 
آموزشــی عنوان کــرد: تقویم آموزشــی 
قانون مجلس اســت از ایــن رو عملًا ما 
نمی توانیــم تغییــری ایجــاد کنیم مگر 
اینکه قانون تغییر کند حتی در صورتی 
انقــلاب  عالــی  شــورای  مصوبــه  کــه 
فرهنگی را داشــته باشــیم. قبلًا طرحی 
مجلــس  در  مســأله  همیــن  بــر  ناظــر 
مطــرح شــده بــود و مرکــز پژوهش هــا 
هــم گزارشــی را در این بــاره تهیه کرده 

بودند که به نتیجه نرســید. اســتان های 
سراسر کشــور وضعیت متفاوتی دارند 
و باید ســال تحصیلی با در نظر گرفتن 
وضعیت هر استان و به شکل سراسری 
اعمال شود. از طرفی زمان آموزش در 
استان ها متفاوت بوده مثلًا در تابستان 
نمی توانیــم بــرای اســتان های جنوبی 
کشــور برنامه ریــزی درســی و تحصیلی 
داشــته باشــیم. زیرا به علت وضعیت 
آب و هوایی در خوزســتان، به طور کلی 
پایان ســال تحصیلی یک مــاه زودتر از 
سایر اســتان ها بوده و دانش آموزان در 
اردیبهشــت امتحــان می دهنــد و ایــن 

یک قانون است.
 مهدی اســماعیلی عضو کمیســیون 
آمــوزش و تحقیقــات مجلــس شــورای 
اســلامی پیشــتر بــه »ایــران« گفتــه بود: 
وضعیــت مناطــق و اســتان ها بــه لحاظ 
آب و هوایــی متفــاوت اســت. بــر همین 
اساس دســتکاری کردن تقویم آموزشی 
کشــور  در  کــه  تنوعــی  حجــم  ایــن  بــه 
وجــود دارد لطمــه خواهــد زد. تغییر در 
تقویــم آموزشــی نمی تواند کار درســتی 
باشــد. بهتــر اســت آمــوزش و پــرورش 
برنامه هــای خــود را تغییــر دهــد یعنی؛ 
در دوران و مواقعــی که کشــور بــا بحران 

مواجــه می شــود آموزش و پــرورش هم 
بایــد یــک دســتور العمل خاصــی بــرای 
شــرایط خــاص داشــته باشــد. به عنــوان 
مثــال آموزش های مجازی و اســتفاده از 
بســتر شــاد یکی از همین راهکارها بوده 
اســت. بــه خاطــر چنــد شــهر نمی تــوان 
تقویــم  را تغییــر داد.  تقویــم آموزشــی 
آموزشــی دارای امتحان نهایی است؛ ما 
نمی توانیــم تقویــم آموزشــی را در یــک 

شــهر بــه یــک شــکل و در شــهر دیگــری 
بــه شــکل متفاوت تــری اجــرا کنیــم زیرا 
امتحانات نهایی سراســری اســت و باید 
همه کشــور از آن تبعیــت کنند. هدف ما 
این اســت کــه دانش آمــوزان از تحصیل 
افــت  آموزشــی  کیفیــت  و  نماننــد  بــاز 
نکند. آموزش و پــرورش باید به گونه ای 

برنامه ریزی کند که این خلأها پر شود.
با توجه به اظهــار نظرهای آموزش و 

پرورش و مجلس شــورای اسلامی توجه 
به شــروع تغییرات تقویم آموزشی کلید 
خورده است، به گونه ای که یوسف نوری، 
وزیــر آمــوزش و پــرورش در گفت و گویی 
کــه بــا خبرگــزاری مهر داشــته اســت به 
بحث تقویم آموزشــی پرداختــه. وی در 
این باره گفت: برای جبران یادگیری باید 
یک روش مشــخص برای دانش آموزان 
در نظــر بگیریــم کــه هنــوز نتایــج آن به 

جمع بندی نرسیده است. یکی از راه های 
وزارت آمــوزش و پــرورش بــرای جبران 
کســر یادگیــری، مدرســه مجازی اســت. 
مدرســه مجازی پس از ثبــت مجوزهای 

لازم می تواند فعال شود.
وی ادامه می دهد: البته در این زمینه 
محدودیت هایی داریم؛ مثلًا یکی از این 
محدودیت هــا تقویــم زمــان آمــوزش با 
زمانبنــدی از اول مهــر تــا پایان شــهریور 
اســت. به هــر حــال همــه دانش آموزان 
مــدارس  در  تابســتان  در  نمی تواننــد 
حضور داشــته باشــند؛ همان اقدامی که 
در تابســتان ســال گذشــته انجــام دادیم 
مشابه این روش ها در حال بررسی است 
تا برای ابتدای سال آینده تحصیلی یک 

برنامه به صورت کامل معرفی شود.
وی با اشاره به اینکه طرح تغییر زمان 
ســال از ســوی مجلس ارائه شــده است، 
بیــان می کند: طرحی را مجلس آورد؛ ما 
در شــورای انقــلاب فرهنگــی نظر نهایی 
را دادیــم. در ایــن طرح زمــان آموزش و 
سال تحصیلی بر اساس ساعات مناطق 
مختلف تنظیم می شود تا از این رو دیگر 
محدودیــت مهــر تا شــهریور را نداشــته 
باشــیم و در اقلیم هــای متفــاوت زمــان 

سال تحصیلی متفاوت باشد.

در پی تعطیلات مکرر مدارس مطرح شد

پیشنهاد انعطاف تقویم آموزشی جدی تر شد

مبلــغ ۷۵ هــزار و ۸00 میلیــارد تومــان به عنــوان 
بودجه سال آینده شهرداری تهران تنظیم شد.

یکصدوبیست و ششــمین جلسه شــورای شهر 
تهــران بــه موضوع بودجه ســال 1402 شــهرداری 
تهــران اختصــاص داشــت کــه روزهــای گذشــته 
شــهردار تهــران نیــز در صحــن شــورا حاضر شــد 
و دربــاره آن ســخن گفــت. درنهایــت روز گذشــته 
بودجــه ۷۵ هــزار میلیــاردی شــهرداری تهران در 

ســال 1۴02 تصویب شــد. محمد آخوندی رئیس 
کمیسیون برنامه و بودجه شــورای شهر تهران در 
این جلســه با بیان اینکه لایحه ســال 1۴02 نسبت 
به ســال قبل ۵۶ درصد رشــد داشته است، گفت : 
شــهرداری تهران بودجه ۷۸ هزار و ۴۷۵ میلیارد 
تومانــی را ارائــه داد و مبنــای بودجه ســال آینده، 
برنامه چهار ســاله توسعه اســت و عملکرد ۹ ماه 
شهرداری تهران بررسی شد. آخوندی گفت: بعد 

از گزارش های شهرداری، تا پایان دی ماه ۳۸ هزار 
میلیارد تومان محقق شــده و مابقی هنوز به ثبت 
نرسیده است و نتیجه گرفتیم عدد تحقق امسال 
از عدد تصویب شده بیشتر می شود. عضو شورای 
شهر تهران با اشاره به حمل ونقل عمومی گفت: 
۳۳ درصــد ســهم حمل ونقــل عمومــی جهــش 

بسیار خوبی برای سال آینده دارد. 
آخونــدی بــا اشــاره به رقــم کمیســیون تلفیق 

گفت: ۷۵ هزار و ۸00 میلیارد تومان تراز کمیسیون 
تلفیق برای بودجه سال آینده تنظیم شد.

شــورای  رئیــس  چمــران  مهــدی  ادامــه  در 
شــهر تهران گفــت: امســال در حــوزه حمل ونقل 
عمومــی اقدامی صورت نگرفته اســت و مردم به 

حمل ونقل عمومی احتیاج دارند.
وی ادامــه داد: بــر همین اســاس بنا شــد رقم 
اختصــاص  عمومــی  حمل ونقــل  بــه  عمــده ای 

یابــد و10 هزار میلیارد تومان اضافه تــر از آنچه در 
لایحه بودجه برای حمل ونقل در نظر گرفته شده 
است به حمل ونقل عمومی تخصیص یابد که تا 
پایان سال بتوانیم حداقل 2 هزار دستگاه به شهر 
تهــران بیفزاییم. در ادامه مبلــغ ۷۵ هزار میلیارد 
تومان بودجه شهرداری و افزایش 10 هزار میلیارد 
تومانی برای بودجه حمل ونقل شهرداری تهران 

به تصویب رسید.

بودجه ۷۵ هزار میلیاردی شهرداری تهران در سال ۱۴۰۲ تصویب شد

افزایش ۱۰ هزار میلیارد تومانی بودجه حمل ونقل عمومی

ان
یر

/ ا
ی 

مد
مح

ی 
عل

س: 
عک

ان
یر

/ ا
ی 

مد
مح

ی 
عل

س: 
عک


